
El mes de gener és el mes de Don Bos-
co. Durant aquest mes ens mirem al mi-
rall de la seva mirada i revisem si la nos-

tra manera de mirar, la nostra manera de 
fer i d’actuar és com la seva. Viure aquest 

mes amb intensitat, descobrint aspectes de la 
seva vida,ens il-lusiona i renova la nostra vocació. 

Us convido en aquest mes a mirar Don Bosco amb ulls nous.

Normalment pensem en el Don Bosco ja madur i al capda-
vant de l’Oratori i de la Congregació Salesiana. Però abans 
hi va haver un Joan Bosco a Chieri, adolescent i jove de 19 
anys, ple de vitalitat, d’il•lusió i de dubtes, sense saber com 
orientar la seva vida, ni quin camí prendre. Una cosa té clara: 
que Déu l’estima profundament, i que desitja viure una vida 
de lliurament als altres. Ha descobert que la gratuïtat, la pre-
gària i l’evangeli el porten a una atenció als altres que li obre 
mil portes i possibilitats per fer el bé i rescatar tanta gent de 
l’amargura.

La societat de l’alegria, els amics, bons sacerdots que l’acom-
panyen, l’estudi, la pregària, els sagraments són elements 
que el van ajudar a fer un bon discerniment, no exempt de di-
ficultats, però que el van portar a prendre una decisió valenta.

L’anècdota del repte amb el saltimbanqui, que té lloc en 
aquests anys a Chieri, ens anima a estar com Don Bosco 
enfilats a la cucanya per atrapar els regals de la vida. Joan 
Bosco, aliè a vertígens i sense ganes de renunciar, troba 

l’equilibri just per avançar en la vida i per anar prenent deci-
sions pensant en Déu i en els joves.

Si t’has sentit estimat/-da per Déu en el context de l’ambient 
salesià,no ho dubtis: ara et toca a tu apostar la teva vida i po-
sar tot el teu esforç perquè altres joves puguin viure aquesta 
mateixa experiència i puguin descobrir que Déu també els 
estima.
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“El regal més gran que Déu pot fer a una família, és un fill sacerdot” DON BOSCO
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Arrisca la teva vida,igual que Joan Bosco

Paco Pepe, sdb

A vegades tímid, d’altres 
pensador, moltes vegades 
observador i atent; auster, 
treballador, de robusta vida 
creient, com molts dels 
coadjutors que ha donat la 
història salesiana i que van 
camí de ser sants, com ara 
Zatti o Sandor, o tants al-
tres anònims que han estat 
fidels a Déu i a Don Bosco 
en la vida consagrada. Així 
és Fermín José AlamánBi-
trián, salesià coadjutor, de 

60 anys, nascut a Barbués (província d’Osca), i conegut familiar-
ment com Pepe, i a Catalunya, amb el temps, com Pep (coses 
del bilingüisme). Actualment es troba en l’obra salesiana de Sant 
Adrià de Besòs. És feliç amb la seva vocació de laic consagrat. 
Sent un gran afecte per Don Bosco, el qual no deixa de fasci-

nar-lo, i pels joves, especialment pels qui es troben en situacions 
pitjors.

V i S: Pep, això de ser salesià coadjutor, què és?

P: Doncs simplement és viure tots els elements de la vida reli-
giosa (vots, vida en comunitat, missió, carisma...) sent un “laic 
consagrat”. Dit en negatiu, sense tenir el ministeri sacerdotal.

V i S:¿Quan, a on i com va néixer la teva vocació?

P: Als 12 anys, a Osca, algú em va proposar si volia ser salesià, 
i jo vaig dir que sí. Temps enrere, el rector del meu poble m’havia 
dit que si volia ser capellà, i li vaig dir que ni parlar-ne. La meva 
mare em va preguntar per què havia dit que no a ser capellà i 
després sí a ser salesià. “És que no és el mateix ser capellà que 
ser salesià”, li vaig contestar. No sabia ben bé el que deia; el cas 
és que sóc salesià i no sóc capellà. De tot això, i de molts altres 
moments, es fa una lectura creient amb el pas dels anys. Perquè 
la vocació es forja en el dia a dia, mentre es van llegint els sen-
yals que corroboren l’opció feta.

ENTREVISTA A Pep Alamán Per Jorge J. Reyes, sdb



Repassant la meva vida m’adono que no hi ha un fet 
puntual a partir del qual descobrís que el Senyor em 
cridava a ser salesià. Crec que ha estat una suma de 
moments, vivències i, sobretot, persones mitjançant les 
quals Déu ha actuat en la meva vida i m’ha anat donant 
senyals del projecte de felicitat que tenia per a mi. 

La primera experiència fonamental de la meva vida és 
el gran regal de la meva família, els meus pares han 
estat presència de l’Amor de Déu en la meva vida. 

Un moment decisiu va ser a 6è de primària, quan vaig 
entrar com a alumne intern als salesians de Ronda. Allà 
vaig anar descobrint el rostre de Jesús que em mostra-
va Don Bosco, em vaig anar enamorant de la Família 
Salesiana i vaig descobrir que hi havia persones que es 
lliuraven totalment a nosaltres i que eren molt felices. 
Va ser el testimoni alegre d’alguns salesians i seglars 
el que em va ajudar a créixer com a persona i com a 
cristià; ells em van fer somiar amb la vocació. Allí vaig 
començar a parlar amb alguns d’ells i em van convidar 
a fer experiències de fe que em van ajudar a créixer 
en la meva relació amb Déu. Vaig entrar a l’aspirantat 
on vaig fer les primeres experiències de pastoral amb 
joves; en elles sentia que tenia molt a aportar i que el 
carisma de Don Bosco era el meu. 

Així vaig anar a poc a poc madurant la meva vocació, 
destriant i purificant motivacions, fins que, després del 
prenoviciat a Cadis i del noviciat a Roma, vaig fer la 
meva primera professió com a salesià el 2009. Aquests 

anys, com a salesià, he estat molt feliç i he estat cada 
vegada més convençut que Déu em segueix cridant a 
lliurar-me a ell per mitjà dels joves. 

El 19 de juny passat complia 26 anys i feia els meus 
vots perpetus, ¡salesià per a tota la vida! Sé que, mal-
grat tots els meus defectes, el Senyor serà sempre for-
talesa en la meva debilitat i m’ajudarà a ser-hi fidel.
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TESTIMONI VOCACIONAL

Daniel Peña Trapero, sdb

V i S: ¿Per què vas decidir ser salesià coadjutor i no capellà?

P: Quan es fa aquesta pregunta potser s’esperen grans i con-
tundents argumentacions... En el meu cas no n’hi ha. Sempre he 
contestat que “no m’hi veia, com a capellà”, així de senzill. Ho 
vaig decidir abans dels vots perpetus. En una època en què era 
normal que el procés formatiu acabés amb l’ordenació sacerdo-
tal, jo intuïa que no volia anar per aquí, vaig veure que podia ser 
salesià consagrat sense ser capellà, i vaig prendre la decisió. Es 
pot dir que vaig ser dels primers, o el primer, d’una “nova gene-
ració de coadjutors” a la inspectoria de Barcelona d’aleshores.

V i S: ¿De quines coses estàs més content de la teva vida sa-
lesiana?

P: Dels moments de fraternitat senzilla compartida amb molts 
germans; d’algunes renúncies fetes per estar on creia que havia 
d’estar i amb qui havia d’estar; dels molts projectes compartits 
amb salesians i seglars; de les moltes experiències educatives 
viscudes amb adolescents i joves, i d’anar veient en tants d’ells 
el seu procés de creixement humà i de fe, i d’haver-hi contribuït... 
De tanta vida donada i rebuda...

V i S:¿Quin és el teu plat favorit?

P: Sóc fàcil d’acontentar. Feliç amb unes bones amanida i llon-
ganissa d’Aragó, amb uns peus de porc... Però també amb qual-
sevol plat casolà típic de la variada gastronomia de la nostra 
geografia.

V i S:¿I aficions?

P: Gaudeixo escoltant flamenc (guitarra i cante), m’agrada ras-
gar la guitarra... encara que no hi dedico molt de temps. Igual 
em passa amb tot el món de les teràpies naturals alternatives (a 
veure si quan sigui gran m’hi puc dedicar una mica més).

V i S: ¿Què és el que més t’agrada de Don Bosco? ¿I d’altres 
sants salesians, com ara Madre Mazarello o Domènec Savio?

P: De Don Bosco, el que més conec, admiro el procés de recerca 
de la seva vocació (els mitjans que posa, la sinceritat, la deci-
sió...), i el treball personal per a “suavitzar” el caràcter i créixer 
en amabilitat. Dels altres que anomenes, en general la senzille-
sa i la humilitat, que, en ser autèntiques, adquireixen una força 
impressionant.

V i S: ¿Com veus els joves avui?

P: “Els joves” és un terme molt ampli, on hi ha de tot. Entre els 
qui més tracto hi ha una gran majoria amb una vitalitat i un com-
promís dignes d’admirar. Són els que menys es veuen, perquè 
no se’ls fa excessiva publicitat. I no són pocs. I parlant en termes 
generals, n’hi ha molts altres que necessiten sentit i referents po-
sitius per a la seva vida. Crec que se’ls manipula per aprofitar-se 
d’ells i que se’ls ofereix un model erroni del carpe diem i de la 
felicitat. El tema és complex.

V i S: A un noi o a una noia que s’estigués plantejant ser salesià, 
¿què li diries?

P: Que examini bé com porta la seva recerca de Déu i els seus 
processos de creixement en la fe i de pregària personal; com 
són les seves actituds per viure en comunitat i la seva capacitat 
per treballar en equip, sense necessitat de protagonismes; com 
és la seva vida afectiva, si és capaç d’estimar de veritat i sense 
apegos; com és la seva disponibilitat a viure de forma senzilla, a 
renunciar a certes coses, a estar a disposició, a treballar... I que 
faci un discerniment sincer amb algú que l’ajudi i que l’animi... i 
que no li ho posi del tot fàcil...

Gràcies, Pep. 
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Jeremies 1,4-8

El Senyor em va comunicar 
la seva paraula. Em digué: 
“Abans de formar-te en 
les entranyes de la mare, 
jo et coneixia; abans que 
sortissis del seu ventre et vaig 
consagrar profeta destinat a 
les nacions”.
Jo vaig replicar: “Ah, Senyor, Déu 
meu! Sóc massa jove. ¿Com sabré 
parlar?”
El Senyor em respongué: “No diguis que ets 
massa jove. Vés on jo t’enviaré, digues el que jo 
t’ordenaré. No tinguis por de ningú. Jo seré al teu 
costat per alliberar-te. T’ho dic jo, el Senyor”.

L’experiència que viu el profeta Jeremies és descon-
certant a la vegada que commovedora. Sent 

que el Senyor el crida a ser el seu profeta 
davant els altres pobles. Però davant la 

magnitud de tal missió, experimenta 
la pròpia debilitat, les seves limita-
cions: no sé expressar-me, sóc 
un noi. Qui de nosaltres no s’ha 
dit semblants paraules quan s’ha 
posat a l’escolta de la voluntat de 
Déu: jo no puc, no tinc qualitats, 
sóc molt jove encara...?

Però Ell no abandona els que cri-
da, els seus elegits: «No tinguis por 

de ningú». La nostra força no està en 
nosaltres. L’èxit en la meva resposta no 

depèn únicament de mi. És Déu qui la sos-
té, qui m’encoratja. No estic sol en la tasca: «Jo seré 
al teu costat ». Sens dubte que és una forta crida a 
preguntar-me, quan m’assalten els dubtes, si confio 
en Déu i en la seva força o si, per contra, poso tota la 
confiança només en mi.

PARAULA I VOCACIÓ

Per Miguel Ángel Álvarez, sdb

El papa Francesc es dirigeix als 
joves amb molta frescor i amb cla-
redat parlant i proposant el segui-

ment de Jesús i una vida viscuda 
com a resposta a la crida de Déu. Les 

seves paraules són significatives. Segur que també 
tu penses la teva vida com un projecte en plenitud. 
Doncs bé, escolta la reflexió de Francesc i deixa’t 
interpel•lar:

“Estimats joves: si volem que la nostra vida tingui 
realment sentit i sigui plena, com vosaltres voleu i me-
reixeu, us dic a cadascú i a cadascuna de vosaltres: 
“posa-hi fe”, i la teva vida tindrà un sabor nou, tindrà 
una brúixola que t’indicarà la direcció; “posa-hi es-
perança”, i cada dia de la teva vida estarà il•lumi-
nat i el teu horitzó no serà ja fosc, sinó lluminós; 
“posa-hi amor”, i la teva existència serà com una 
casa construïda sobre la roca, el teu camí serà 
joiós, perquè trobaràs tants amics que caminen 
amb tu. Posa-hi fe, posa-hi esperança, posa-hi 
amor! Però, qui pot donar-nos això? A l’Evange-
li hem escoltat la resposta: Crist. ‘Aquest és el 
meu Fill, el meu elegit, escolteu-lo’. Jesús és qui 
ens porta Déu i ens porta a Déu, amb ell tota la nos-
tra vida es transforma, es renova, i nosaltres podem 
veure la realitat amb ulls nous, des del punt de vista 
de Jesús, amb els seus mateixos ulls (cf. Lumen fi-
dei, 18). Per això avui us dic amb força: “Posa el 

Crist en la teva vida i trobaràs un amic de qui fiar-
te sempre; ‘posa-hi el Crist’ i veuràs créixer les ales 
de l’esperança per recórrer amb alegria el camí del 
futur; ‘posa-hi el Crist’ i la teva vida estarà plena del 
seu amor, serà una vida fecunda” (Festa d’acollida 
amb els joves a Copacabana, 25 juliol 2013).

Una vida en plenitud. Això és el que Crist ens ofe-
reix. Vocació és viure el projecte de Jesús responent 
a l’amor que Déu ens té, lliurant la pròpia vida als 
altres. Aquest és també el projecte que Don Bosco 
t’ofereix: ser signe de l’amor de Déu per als joves 
més pobres. Vine i veuràs. A la casa de Don Bos-
co, posant el Crist en el centre de les nostres vides, 
aprenem a ser feliços fent feliços els altres.

José Miguel Núñez, sdb

POSA EL CRIST EN LA TEVA VIDA



¡NO TE N’OBLIDIS!
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23-24 DE GENER: TROBADA DE COMUNITATS PRO-
POSTA DE MADRID I SEVILLA, A SEVILLA.
31 DE GENER: FESTA DE SANT JOAN BOSCO
13-15 DE FEBRER: II ENCONTRE VOCACIONAL 

Per Josemi

¡A la comunitat “Bartolomé Blanco” no 
parem de celebrar esdeveniments im-

portants!

Diumenge passat, dia 20, celebràvem 
el dia de les famílies. Sobre la una 
del migdia començaven a arribar fami-

liars d’alguns de nosaltres (desgracia-
dament no tots hi van poder assistir) per 

compartir vida, taula i estovalles en un dia 
fantàstic, no només per la temperatura, sinó també per 
l’alegre companyia.

Comencem la trobada amb una pregària animada pel 
nostre director, Pepe Nuñez, en què donàvem gràcies a 
Déu per tants dons com ens regala cada dia. Un dels més 
importants tenia lloc precisament en aquesta celebració 
en què José Ropero, aspirant de la comunitat, presentava 
oficialment la seva carta d’admissió al prenoviciat. Un mo-
ment intens, ple de serenitat, d’alegria i de senzillesa, com 
solen ser les coses quan es respon a la voluntat de Déu.

José és feliç, se sent pletòric en començar el procés for-
matiu dels Salesians de Don Bosco. Tots estem feliços, 
de fet, per haver pogut compartir aquest important esde-
veniment de la seva vida. Una vida que vol ser lliurament, 
generositat i donació d’un de la família.

La resta de familiars i amics que compartien la celebració 
amb nosaltres no paraven de donar gràcies a Déu per ha-
ver pogut viure, en directe, un moment tan íntim i autèntic.

Després de la senzilla i, alhora, intensa pregària ens vam 
disposar a compartir la vida al voltant de la taula exqui-
sidament preparada per tots, proveïda per Don Fidel (el 
nostre ecònom) i magistralment condimentada pel nostre 
excel•lent cuiner (Adrián).

Un dia com els que agraden a Don Bosco, ple de senzille-
sa, de família, d’alegria i de bon ambient.

Tal com molt bé ens deia el nostre director, donem gràcies 
a Déu per uns dons tan grans.

Notícia: La Comunitat Proposta Bartolomé Blanco Per Manuel Hurtado, sdb

Quan un jove es fa 
salesià viu els primers 
anys de la seva nova 
vida a la casa Virgen de 
las Nieves, a Granada. 
En ella es troben 
actualment deu joves: 
Pernas, Juanky, Chuchi, 
Luis, Diego, Luisja, 
Nacho, Pedro, Javi i 
Jesús, juntament amb 
els seus tres formadors: 
Luis, Manel i Juan.

Cada jornada es comença a la capella amb la pregària 
comunitària. Al matí, cadascun dels salesians assisteix a 
classes a la universitat. Durant la tarda, segons el dia, hi ha 
esport, estudi o diferents activitats, com ara cant o guitarra, i 
s’acaba sempre amb la celebració de l’eucaristia. 

Els divendres a la tarda es dediquen a les activitats pastorals. 
La comunitat es reparteix entre tres llocs: el col•legi salesià 

del barri del Zaidín; la parròquia S. Francisco Javier, al barri 
de Haza Grande; i el col•legi Juan XXIII, per a la catequesi, 
els grups de fe i les diferents activitats de l’oratori i centre 
juvenil. 

Durant els tres anys, que normalment es passen en aquesta 
casa, la pregària, la vida en comunitat i la pastoral, juntament 
amb l’estudi, que és el que més temps ocupa, són alguns dels 
elements més importants de l’experiència del postnoviciat. 

Es valora molt l’acompanyament personal i espiritual, que 
el realitza cadascun dels salesians joves amb el director; i 
això ajuda a refermar la pròpia opció de vida, a formar-se 
per treballar com a salesians, seguint Crist, a l’estil de Don 
Bosco.

Els qui aquest any estem a Virgen de las Nieves ens trobem 
feliços. Creiem que ser salesians avui val la pena, i animem 
tots els joves que es plantegin què és el que Déu vol de 
cadascú.

Jesús Ortega, sdb

REPORTATGE   SALESIANS JOVES DE VIRGEN DE LAS NIEVES (GRANADA)


